
Szakszervezeti 
kongresszusokról jelentjük 

Mint már ismertettük, Budapesten tanácskozott a 
textilipari, az élelmiszeripari, a ruházati ipari és a bőr-
ipari dolgozók szakszervezeteinek kongresszusa. Tegnap, 
szombaton mind a négy szakszervezeti kongresszus be-
fejezte tanácskozását és határozatot hozott. 

A kongresszusokon megválasztották a központi ve-
zetőséget, az elnökséget, a számvizsgáló bizottságot, majd 
ezek első ülésén a tisztségviselőket. 

Az ÉDOSZ elnöke ismét Nőhrer Árpád, főtitkára 
Putics József, titkára Kökény István lett. 

A Textilipari Dolgozók Szakszervezetének. elnöke: 
Ratkó Anna; főtitkára: Tóth Anna; titkárai Apró Jó-
zsef és Bárányi Tibor. 

A Ruházatipari Dolgozók Szakszervezeté nek elnöke: 
Székely Józsefné; főtitkára: Varga József. 

A Bőripari Dolgozók Szakszervezetének elnöke: Mó-
czí András; főtitkára: Túrzó László. 

Szegedi küldöttek felszólalása 
a textilesek kongresszusán 

A textiles szakszervezet 
kongreszusán tegnap két 
szegedi küldött is szót ka-
pott a vitában. 

Sponner Jenő, a kender-
fonógyár szakszervezeti bi-
zottságának titkára felszó-
lalásából: 

— A szocialista brigád-
mozgalommal kapcsolatos 
kulturális kezdeményezése-
inkről szeretnék bevezető-
ben szólni. Vállalatunknál 
a szocialista brigádok tag-
jainak 80 százaléka könyv-
tártag, rendszeres olvasó. 
Az egyik gyáregységünk, a 
szegedi kenderfonó a bri-
gádok kulturális munkájá-
nak segítésében új kezde-
ményezéssel próbálkozik. 
Megalakult a szocialista 
brigádok irodalmi klubja. 
Eredményesnek bizonyult 
tavaly a szocialista brigá-
dok szellemi vetélkedője is. 

A továbbiakban a textil-
ipari szakszervezetben vég-
rehajtott szervezeti változá-
sokkal foglalkozott 

— Bár még csak néhány 
hónap tapasztalatai állnak 
az új vállalati és gyári szak-
szervezeti szervek mögött, 
de ez a rövid időszak is 
megmutatta, hogy célszerű 
és időszerű volt létrehozni 
a vállalati és gyári szak-
szervezeti tanácsokat. Ezek 
a szervek sokkal gyorsab-
ban, elemzőbben tudnak 
reagálni, vitatkozni, illetve 
intézkedni a vállalat dolgo-
zóit érintő kérdésekben. En-
nek nyomán az üzemi de-
mokrácia szélesedett és jó 
fórumot nyert. Az új szer-
vek szerepe, felelőssége az 
új gazdasági mechanizmus-
ban még nagyobb lesz. A 
nagyobb vállalati önállóság 
és a fokozódó felelősség 
megkívánja, hogy a szak-
szervezet vezető, irányító 
munkája is színvonalasabbá, 
differenciáltabbá váljék. 
Következetesen érvényesíte-
nünk kell azt az elvet, hogy 
minden ügy a legmegfele-
lőbb szinten dőljön el. Eh-
hez jobban kell biztosítani 
a bizalmiak, a műhelybi-
zottságok, a gyári szakszer-
vezeti bizottságok önállósá-
gát, informáltságát. 

Sponner Jenő felszólalásá-
ban érintette a munkaidő-
csökkentés kérdését is. — 
Megkezdtük a felkészülést 
és mindent megteszünk 
azért — mondotta —, hogy 
a munkaidő-csökkentést a 
dolgozók számára legkedve-
zőbb formában oldjuk meg. 
De máris bizonyosak va-
gyunk abban, hogy vállala-
tunknál és a textilipar több 
más vállalatánál önerőből 
nagyon nehéz ezt végrehaj-
tani. Ezért azzal a kéréssel 
fordulok a megválasztandó 
központi vezetőséghez, hogy 
segítsen a munkaidő-csök-
kentés gyakorlati végrehaj-
tásában. 

Farkas Józsefné. a szege-
di textilművek szb-titkárá-
nak felszólalásából: 

— Üzemünk kétszer nyer-
te el a Minisztertanács és a 
SZOT vörös vándorzászla.iát, 
tizenkétszer pedig az él-
üzem címet — mondotta a 
kongresszus szombaton el-
hangzott vitájában Farkas 
Józsefné. — Ügy véljük, 
hogy a több mint 500 mil-
lió forintos beruházást, ame-
lyet államunk gyárunk fej-
lesztésére. bővítésére fordí-
tott, úgy hálálhatjuk meg a 
legjobban, ha olyan eredmé-
nyeket produkálunk. ame-
lyek igazolják, hogy helyes 

volt a textilművek fonodá-
jának kibővítése, a 6zövöde 
létrehozása. 

— Üzemünk dolgozói a 
beruházás végrehajtása köz-
ben nagy áldozatokat vállal-
tak. Megértették: a gépek 
mielőbbi üzembe helyezése 
azt jelenti, hogy a befekte-
tett összeget hamarabb visz-

szaadhatjuk a népgazdaság-
nak. Nagy összegeket kapott 
gyárunk jóléti és szociális 
beruházásokra is, s dolgozó-
ink ezt nagy megelégedéssel 
fogadták. 

— Gyárunk arra törek-
szik, hogy jól megalapozza 
az új gazdasági mechaniz-
mus bevezetését 

— Elvünk a munkaidő 
megfelelő kihasználása, a jó 
munkafeltételek megterem-
tése, a munka szervezetteb-
bé tétele. Bérezés szem-
pontjából olyan körülmé-
nyeket kívánunk kialakíta-
ni, amelyek a munkásván-
dorlást csökkentik. A mun-
katermelékenység növekedé-
séből származó bért dolgozó-
ink átlagkeresetének növelé-
sére fordítjuk. 

A felszólaló hozzászólása 
további részében a munka-
verseny-mozgalommal fog-
lalkozott, majd a dolgozók 
problémái közül megemlí-
tette, hogy sérelmezik a vi-
déki és a budapesti üze-
mek speciális éjszakai pót-
díja közötti különbséget. 

Szép napos 
vasárnap 

A Meteorológiai Intézet 
előrejelzése szerint szép, na-
pos kiránduló idő lesz va-
sárnap. Mar elvonult a zi-
vatarfront, amely pénteken 
helyenként erős délnyugati 
széllel áramlott be hazánkba. 
Vasárnapra semmiféle front-
átvonulás, légtömegváltozás 
nem várható. Helyenként 
legfeljebb kisebb felhősodés-
sel kell számolni, az eső va-
lószínűsége az ország egész 
területén minimális. Több 
órás napsütés várhatói a déli 
órákban 20 fok körüli hőmér-
séklettel, mérsékelt széllel. 

Magyar—belga 
egyezmény 

Biüsszelben aláírták a, 
magyar—belga kulturális 
egyezmény 1968—1969-re szó-
ló munkatervét. A megálla-
podás értelmében a tudo-
mányos, oktatásügyi és mű-
vészeti együttműködést fej-
lesztik, egyebek között mű-
vészek, egyetemi tanárok, 
tudósok és kutatók ösztön-
díjas cseretanulmány—útjai-
nak megszervezésével. 

Olcsóbb, tiszta, előnyös 
Érdemes gázzal tüzelni 

A szén és szénhidrogén gyedével növekszik. De gaz- b e lehet bizonyítani, csök-
csatájából az utóbbi ener- daságosabb lesz a gőzterme- kent az úgynevezett smogg 
giahordozó került ki győzte- lés is: egy turbinát iktat- veszélye (amellyel Budapes-
sen. Szaporodik az olaj- és nak a gőz útjába, mielőtt ten már jó néhányszor ta-

Átrendezik 
a Dugonics teret 

Új szökőkút épül Szegeden 
Szeged belvárosa az utóbbi töttvas korlátot. A parkot 

években újjászületik, anél- hangulatossá, igazi pihenö-
kül, hogy elvesztené régi va- parkká varázsolják. Több 
rázsát, hangulatát. A „fog- lesz a virág, a fa, a bokor, 
híjakat" beépítik, az utakat, és sok új padot is feállita-
járdákat hozzáalakítják a nak. Szembe az egyetem 
megnövekedett forgalomhoz, épültével szökőkutas meden-
Ahogy néhány évvel ezelőtt ce kerül, mely ha méreteivel 
átrendezték a Klauzál teret, és a felszökkenő víz válto-
ahhoz hasonló jelentős átala- zatosságával nem is veszi 
látásba kezdtek a közelmúlt- majd fel a versenyt a Móra-
ban a Dugonics téren. parkban levő nagy szökő-

Miután a teret szegélyező kúttal, bizonyára egyik ked-
Somogyi Béla utcát kiasz- vencévé válik a szegediek-
íaltozták, szinte egyszerre nek. 
kezdtek hozzá a Toibubin 
sugárút belső szakaszának Dugonics András szobra 

természetesen megmarad a 
alakításához. Előbbiről már ^ ^ S S i k ^ ^ 
es a Dugonics térnek az át-

él beszámoltunk olvasóinknak, ^ ö v é n y e k r t T " h o g £ mégm! 

s S ^ e Á ^ T * inkább k á b b '-emelkedjék, térha-
mert több ^ m p o n ból tósa l o b b a n érvényesüljön. 
újdonságot jelent. Hogy a járókelők ne legye-

nek kénytelenek megkerülni 
Amint dr. Kalmár Ferenc, a teret erre jártukban, gyá-

ra városi tanács vb tervosz- logjárdát vezetnek át a par-
tályának vezetője elmondot- kon, mely kacskaringóival 
ta- a beruházást nem a me- természetesen út hatását 
gyei jogú városi tanács fi- kelti, s kicsit benntartja 
nanszirozza, hanem az I. ke- még a siető emberekel is 
rületi lanács, saját éves költ- a kellemes környezetben. A 
ségvetéséből. Ez kétségtele- szökőkút körül kiskockako-
nül egyik jele a kerületi ta- vei és aszfalttal burkolt pi-
nácsok önállósulásának, ami henőleret képeznek ki, s eh-
tökéletesen egybevág az új iiez hasonló feljáró készül 
gazdasági irányítási rendszer az egyetem központi épüle-
elökészületeivel. Az ilyen- tének kapujához is. Ilymó-
féle önállóság a város ja- don a homlokzat impozáns 
vára válik, hiszen a Dugó- vonalai is jobban érvénye-
nics tér felújítása Szeged vá- sülnek majd. 
rosrendezési tervének alap- A z á t r e ndezéshez tartozik. 

I elveivel tökéletesen ússz. 
' hangban van. Az a tér, 

azt fűtésre fognák. lálkozhattunk!). 
Az összkép kedvező. Egy-

V f * a v e > * f l ' i - r p / p c két éven belül Szegedenmég 
v e g y e s L U Z C I C b n a g y o b b területet hódít a 

, , , . . , . gáztüzelés. Most az öntöde 
renc^ie~köztudott~ az utób- ^ * ? é v e s b e ^ EMERGÉ berendezé-
b f S b i j e l S S s S é S S d l t ^ V Z ^ u l T m ^ " « * * k I t l á k ^ gáztüzelés-

- — katán m ^ ö d i k , amelynek a téglagyár alagutkemen-

gázlelőhelyek száma, egyre 
több kút kezd termelni — s 
egyre több tárnát zárnak be 
napjainkban. Szegednek és 
környékének különös sze-

rogén-vagyonra bukkantak. 
Ma már az is természetes- napi termelése 4—5 tonna céit is 
nek tűnik, hogy Szeged szá- g ö z_ ^ üzemben el kell 
mos üzemében, lakásában é g e t n i a gyártási hulladékot 

gázzal fűtik majd. 
Matkó István 

hogy a tér Somogyi Béla 
utcai oldalán a járdát a vil-amelyből a varos főutca,a a l a m o s s í n e k í v é h e z i g a z í t j á k 

Karász utca nyílik s ahol m i U r o b u s z é s a t a x i á l l o ^ 
az egyetem központ, epülete á a t h e l i k J ó k a i u t c a 

folytatását képező oldalra. 
A Lenin körúti oldalon álló 
pavilonok megmaradnak. 

A Dugonics tér rendezésé-

magasodik. feltétlenül az 
eddiginél szebb köntöst érde-
mel. 

A további felvilágosításo-
kat László Iván, az I. kerü- re az I. kerületi tanács fel-
leli tanács építési és közle- millió forintot fordít. Mű-
kedési csoportjának vezetője szaki terveit a Szegedi Ter-
adta meg. A terv szerint — vező Vállalat készítette, a 
akárcsak korábban a Szé- kivitelezés munkáját a vá-
chenyi téren és a Tisza-parti rosgazdálkodási vállalat dol-
sétányon — itt is eltávolí- gozói végzik. A befejezés ha-
tották a teret szegélyező ön- tárideje 1967. december 15. 

térnek át szénről gázfűtésre. 
A közeli bőséges lelőhe-

lyek jóvoltából két-három 

is, s ezért az úgynevezett 
vegyes tüzelést alkalmaz-
zák. A gyufagyár műszaki 

évvel ezelőtt sajátos, termé- v e z e t ő j e mondotta el, hogy 
szetes „gázprogram" indult a tavaly indult gáztüzelés-
meg. Gyors ütemben épül- s d jó és rossz tapasztalataik 
tek az új vezetékek; előbb egyaránt vannak. A szénnel 
a Szegedi Erőmű, majd a szemben nem jelentkezett 
paprikafeldolgozó vállalat, a megtakarítás, s ez valószí-
gyufagyár, a sütőipari válla- n ű i e g a vegyes tüzelésből 
lat egyes kazánjaiban gyul- a d ódik. Ugyancsak ebbői az 
ladt meg a gáz. S tavaly o k b ó l számos műszaki prob-
megérkezett az olajkutak kí- i é m á v a l találkoztak, a kazán 
sérő gáza a szegedi gyűj- átalakítása nem sikerült a 
tőbe. 

Bővül az erőmű 
legjobban. Viszont a kazánt 
sokkal kényelmesebb kezel-
ni, és két salakhordó ember 
munkája is felszabadult. 

,Rugalmasabb' 
"hőmérsékletű" gőzt qz energiateleb 
vezetékbe. Innen fű- ö 

A DÉMÁSZ szegedi erő-
műve az őszi csúcs idején 
naponta 500 tonna 250 Cel-
sius-fok 
ad a távvezetékbe. Innen fű-
tik a konzervgyárat, a ru- Egy év óta földgázzal tü-
hagyárat, a kábelgyárat, az zeinek a paprikafeldolgozó-
Alföldi Bútorgyárat, az l -es ban is. Csakúgy, mint az 
számú közkórházat, a me- erőműben, jól bevált a gáz-
gyei tanács épületét, s még tüzelés. Szarka Albert mű-
néhány kisebb fogyasztót. s z a k i vezető kedvező véle-
Két évvel ezelőtt az erőmű ményt adott az elmúlt év-
életét tulajdonképpen a gáz ről: ' 
mentette meg, s azóta szá- _ Szívesen dolgozunk a 

Újszegedi virágexportőrök 
A bécsi vendég végigcser- tározata a rugalmas keres- hogy rózsatelepük termését 

készte az újszegedi Haladás kedelem, a tsz kertészeti megkétszerezzék. 
Termelőszövetkezet hévízzel produktumai „nemzetközi A tsz-nek különben há-
fűtött virágházait. Tetszett karrierjének" segítése. Még: rom virágüzlete van Sze-
a rózsa, a szegfű és üzletet a nemzetközi virágkertészet- geden, egy a fővárosban és 
akart kötni. ben kivívott és kiérdemelt árusítanak a szegedi Tisza 

A rózsából és a szeg- rang megerősítése, biztatás a Állami Áruházban is. _ A 
fűből több tízezer szil kell, lehetőgégek jobb kihasználá- szövetkezetiek saját hűtőhá-
már akár lehet is szedni — sára. zukban óvják a csomagolt 

mondta. Az exportjognak alapja virágokat a szállítás előtt. 
— Adunk annyi virágot, van. Az újszegedi Haladás A hűtőházakban akár 40 

aemnnyi csak szükséges — Tsz virágai, dísznövényei ezer szál rózsát is tudnak 
felelte Fodor István, a tsz Erfurtban, Budapesten és kezelni, 
elnöke. — Bejelentjük a Bécsben, a nemzetközi kiál-
HUNGAROFRUCT külke- lításokon nagydíjat, aranyér-
reskedelmi vállalatnak a bé- met nyertek. Évente már 
esi igényt és útjukra küld- eddig is küldtek „mutatóba" 
jük a rózsát, a szegfűt. Ez rózsát, szegfűt, rózsatövet 

Egy kézben 

míthatjuk fejlődését is. 
Szeged az országban leg-

távolabbra fekszik a szén-
bányáktól. Viszont a szénnel 
való gőzfejlesztés csak a bá-
nyák közelében gazdaságos. 

földgázzal. Nálunk sokszor 
kiszámíthatatlan a termelés, 
változik az energiatelep ter-
helése. Azért jobb a gáztü-
zelés. mert segítségével jól 
követhető a terhelés válto-

Áz első gáztávvezeték meg- zása. jobban, mint a régi 
építésekor — 1965 július vé- szenes kazánokkal. Csökkent 
gére — az erőmű l-es szá- a nehéz fizikai munka is, 
mű kazánját; míg a többit nincs szén- és salakhordás, 
1966 végéig sikeresen átala- naponta kilenc ember mun-
kították gáztüzelésűre. Az káját sikerült megtakarítani, 
erőmű üzemvezetője, Agócs Javult a kazánok hatásfoka. 
János így összegezi tapasz-
talatait: 

— Az átalakítás óta ka-
zánjaink hatásfoka 5—10 
százalékkal is javult. Az- T ö b b M d a j s a k a d n a a 
előtt tekintelyes mennyisegu b i í t á s r a > k i z á r ó l a g elő-
szenet hasznaltunk fel% az tapasztalatokról. A gaz-
atalakitás utan megszűntek eredményeken kívül 
raktározási szállítási gond- a z o n b £ m v a n m é g egy nem 

J ' l e b e c s ü l e n d ő előnye a gáz-

Tisztább lett 
a levegő! 

és szinte elfelejtettük a sa- tüzelésnek. Alkalmazásával lakozást J s L i T e r m e t e s e n ^ ^ ^ H t h a t a t l a n u l keve-
sebb szennyeződés kerül a 

•1-siaicni.erau.^, wárkéménvekböl a város 
kedvező eredmények parkemenyeKuui 

után jövőre tovább bővül az levegojebe. A 

egyharmaddal olcsóbb 
az energiatermelésünk. 

A kedvező eredményér. — : A k é m é n y e k ma 

erőmű. Új. GO- lO-es rend- már nem • • P i P á l a a k ' \ , a ® 
szerű gázkazánt építenek, az azelőtt, s nem t c a k r a . 
erőmű teljesítménye jelen- korom a tw.aKiH. . 
legi kapacitásának egyne- terekre. Tudományosa 

azonban — fűzte hozzá — 
„kis" időbe telik. 

Kétszeres méreg 
Az osztrák vevő elhúzta a 

száját, és ebből az ország-
nak devizát, a tsz-nek jöve-
delmet hozó üzletkötésből 
nem lett semmi. Némi túl-
zással azért, mert mire a 
közbeiktatott szervek útján 
külföldi rendeltetési helyére 
jut a vágott virág, hát szin-
te el is hervad. Ez az egyik 
méreg, bosszúság. A másik 
meg, amint Bellincs Lász-

Ausztriába, 
Hőllandiába, Csehszlovákiá-
ba. De hogyan? A közbeik-
tatott szervek, már emlí-
tett problematikáján túl — 
amint erről Hovorka István, 
a városi tanács mezőgazda-
sági és élelmezésügyi osztá-
lyának vezetője is szólt — 
a HUNGAROFRUCT sem' 
igen szereti a „virágügye-
ket", hisz a rózsa, szegfű 
kényes portéka, szállítása 
sok gonddal jár. Dehát az 
előírást mindenképpen meg 
kellett tartani. 

— Mi produkálunk — ál-

— A jövő év januárjától, 
. . . akkor és olyan virágot kül-

l U l ° Í 2 , l á . V l d b a ' dünk külföldre - állapí-
tották meg a szövetkezetiek 
—, amikor és amilyent a 
vevő akar. Miért ne? A jó 
portékát el tudjuk adni! 
Már nagyobb megrendelést 
várunk például a bécsi 
Brunner-cégtől, sőt képvise-
lője látogatására is számí-
tunk. 

Tegnap, pénteken, ismét 
kerestem a tsz-ben Fodor 
Istvánt, az elnököt, meg 
Borthaiser Antal főagrcmó-
must. Azt mondták, piacku-
tatáson vannak. Fodor Ist-
ván hivatalosan Jugoszláviá-

ló, á Haladás Tsz párttitká- lapította meg Fodor István. b a n_ Borthaiser Antal pedig 
ra kertelés nélkül kimondta; 
ha ki is jut a virág, rózsa-
tő külföldre, a termelői ár-
ból az ügykezelésért lecsíp-
nek a közbeiktatott szervek. 

Hát így volt és még né-
hány hónapig így lesz. Az-
tán 1963. január 1-től kezd-
ve — amint lapunk csütör-
töki számában jelentettük — 
a Gazdasási Bizottság ha-

a tsz elnöke —. de a vi rag s z a b a d s á g á t töltve Ausztriá-
nem bírja az „iktatgatást"! b a n é s Németországban jár. 
Ezután majd virágunk az Mindketten már a jövő évet 
üvegházakból egyenesen me. a i a k í tgatják külföldön, vizs-
het a külfödi megrendelő- gálják az igényt. 
höz. 

Egész évben 

Az önálló export lényege 
egyértelműen világos. A ter-
melés és értékesítés egy-
kézbeni megvalósítása, köz-
vetlen megjelenés a nemzet-
közi virágpiacon. A gyakor-
lati bonyolítás, az elszámo-
lás kérdései, normái viszont 

A szövetkezetiek produktu-
tározata alapján a Haladás mairól dióhéjban annyit: a 
Tsz önálló export-importjo- 10 ezer négyzetméternyi 
got kap virágra, dísznövény- üvegházakban egész éven át ezután alakulnak ki. 
re. Az az indokolt, régi óha- pompázik a rózsa, a szegfű, A Haladás Termelőszövet-
juk teljesül, amiről olyan értéke milliókkal mérhető, kezet szívest örömest expor-
szenvedéllyel beszéltek Apró Az Országos Műszaki Fej- tál. Nem a szerénytelenség, 

lesztési Bizottság messze- hanem a szakértelem, a ker-
menő segítségével új héviz- tészkedés szinte fanatikus 
kútjuk is van és hőenergiá- szeretete mondatja a szövet-
ját újabb üvegházakban kezetiekkel: 
hasznosítják. Az exportjog — Mint exportőrök sem 
és a belföldi szükségletek ki- vallunk szégyent!... 
elégítése az indíték arra. Morvay Sándor 

Antalnak, az MSZMP Politi-
kai Bizottsága tagjának, a 
Minisztertanács elnökhelyet-
tesének. Szeged országgyű-
lési képviselőjének is, ami-
kor körünkben iárt. 

A Gazdasági Bizottság ha-
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